
سال هاست كه متنوع ترين طرح و نقشه هاي فرش 
در اردبيل بافته مي شود و از اين لحاظ در كشور و 
حتي دنيا جايگاه خاصي براي فرش اردبيل وجود 
دارد. رئيس اتحاديه توليدكنن��دگان و بافندگان 
فرش اس��تان اردبيل دراين خص��وص مي گويد: 
بافندگان فرش در استان اردبيل از يك سبك خاص 
تبعيت مي كنن��د و با تنوع توليد از فرش ابريش��م 
گرفته تا فرش هاي 20 تا 30 رج توان توليد فرش 

با كيفيت در استان فراهم آمده است. 
مالك اژدر حس��ني با بيان اينكه بايد تلاش كنيم 
تا مش��كل فروش فرش برطرف ش��ده و بافندگان 

با اميدواري بيش��تر در اين عرص��ه فعاليت كنند، 
مي افزايد: تنها مش��كل ما در اين اس��تان مشكل 
فروش اس��ت كه بافندگان ما با اين مشكل جدي 
روبه رو هس��تند به طوري كه به رغ��م وعده هاي 
مس��ئولان هيچ صادراتي از گمركات اين اس��تان 
انج��ام نمي ش��ود. حس��ني ض��رورت راه اندازي 
كنسرسيوم هاي حمايتي و خوشه هاي فرش را با 
حمايت و همراهي دس��تگاه هاي اجرايي و دولتي 
يادآور شده و مي گويد: اين اوج بي انصافي است كه 
مدعي باشيم فرش اردبيل نقشه ندارد بلكه فرش 
اردبيل از اصالت نقشه و طراحي متفاوتي برخوردار 

است كه متناسب با ذوق و هنر هنرمندان فرش بافي 
اس��ت. وي مي افزايد: ما در توليد فرش كاهشي را 
شاهد نيستيم ولي هيچ گونه صادراتي از گمركات 
اين اس��تان انجام نش��ده و صادرات از استان هاي 

همسايه نيز بدون نام اردبيل انجام مي شود. 
   به هم ريختگي بازار فرش و لطمه 

به توليد!
رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبيل 
نيز با بيان اينكه به هم ريختگي بازار صادرات فرش 
به توليد و فروش آن ضربه وارد كرده است، مي گويد: 
استان اردبيل بيش از 32 هزار بافنده فرش دستباف 

دارد كه جمعي از اين بافندگان از خدمات بيمه اي 
بهره مند ش��ده و عده  ديگري ني��ز از اين خدمات 
بي بهره هستند. سيد حامد عاملي با اشاره به اينكه 
برنامه منس��جمي بايد در حوزه تولي��د، فروش و 
صادرات آن تدارك ديده شود تا فعالان اين عرصه 
بتوانند در رقابت با توليدات س��اير كشورها و فرش 
ماشيني در صحنه حضور داشته باشند، مي افزايد: 
فرش توليدي استان اردبيل از فرش هاي با قدمت و 
سابقه بسيار طولاني است كه نمونه آن فرش شيخ 
صفي الدين است كه در موزه خارج از كشور نگهداري 
مي شود. رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان با اشاره به ضرورت راه اندازي خوشه هاي فرش 
در سال اقتصاد مقاومتي، اقدام و عمل مي گويد: يكي 
از بسترهاي خوب تحقق شعار اقتصاد مقاومتي توليد 
فرش و توجه به صنايع وابسته در ايجاد فرصت هاي 
اشتغال است كه اميدواريم بستر اين كار بهتر از هر 

زمان ديگر فراهم  آيد. 
   احياي بازار صادرات فرش به ايتاليا 

فرش اردبيل جزو معروف ترين و ارزش��مندترين 
فرش شناخته شده در دنيا به ويژه كشور ايتالياست 
كه از قدي��م توليدكنندگان فرش اردبيل س��عي 
مي كردند بخش��ي از توليدات خود را به اين كشور 
صادر كنند. دبيركل اتاق بازرگاني، صنايع و معادن 
و كشاورزي اس��تان اردبيل مي گويد: احياي بازار 
صادرات فرش اردبيل به ايتالي��ا مي تواند به نقطه 
قوت در تقويت و توانمندس��ازي فرش اردبيل در 
بازگش��ت به عرصه صادرات كمك كند. حس��ين 
وثوقي به علاقه مندي شركت ايتاليايي براي حضور 
در اردبيل و بازديد س��ه روزه از خوشه هاي فرش 
اردبيل، كارگاه هاي توليدي و فعالان عرصه فرش 
دستباف اشاره كرده و مي افزايد: براي اينكه بتوانيم 
وارد بازارهاي جهاني و بين المللي بعد از س��ال ها 
تحريم غربي ها شويم بايد از فرصت به وجود آمده 
در قالب درهاي نيمه  باز فراهم شده براي صادرات و 
بازاريابي فرش اردبيل استفاده كنيم. دبيركل اتاق 
بازرگاني، صنايع و معادن و كشاورزي استان ادامه 
مي دهد: هيئت تجاري ايتاليا بعد از رفع تحريم ها به 
دنبال اجراي برجام جزو اولين هيئت هاي تجاري 
بوده كه وارد كشورمان شد و خوشحال هستيم كه 
يكي از صادركنندگان مشهور فرش ايتاليا با حضور 
در اردبيل توانست از ابعاد مختلف توسعه و تقويت 
فرش اردبيل و توجه جدي به اين صنعت سخن به 

ميان آورده و بازديدهاي خود را انجام دهد.

شهرستان زرنديه استان مركزي مهد كشت پسته 
ارگانيك كشور است كه با بهره گيري از ظرفيت هاي 
پايان��ه صادراتي مي توان��د نام اين محص��ول را در 

بازارهاي جهاني پرآوازه كند. 
هم اينك 19 اس��تان كش��ور در حوزه توليد پسته 
فعاليت اقتصادي دارند و 400هزار هكتار از باغ هاي 
كشور به توليد اين محصول ارز آور اختصاص يافته 
است. استان مركزي با بيش از 11 هزار و 200هكتار 
سطح زير كشت باغ هاي پسته، رتبه ششم توليد را 
در اين محصول از آن خود كرده است و شهرستان 
زرنديه با 8 هزار و 700 هكتار رتبه نخس��ت سطح 
زير كشت پس��ته اين اس��تان را دارد. ارز آوري 85 
درصدي محصول پسته از يك سو و رغبت بازارهاي 
مختلف اروپاي��ي و امريكايي در دوران پس��ابرجام 
از س��وي ديگر، ظرفيت ارزشمندي است تا طلاي 
س��بز خندان زرنديه، بار ديگر مهمان سبد خريد 
مشتريان خارجي باشد. رئيس هيئت مديره تعاوني 

توليدكنندگان پسته استان مركزي در اين خصوص 
مي گويد: هم اكنون 5 هزار و 300هكتار باغ پسته در 
دشت سلطان احمدلو شهرستان زرنديه وجود دارد 
كه از سطح 210هكتار آن پسته ارگانيك برداشت 
مي شود كه با دريافت مجوزهاي لازم به 350 هكتار 
افزايش مي يابد. محمود باران��ي مي افزايد: تبديل 
اين باغ ها به ارگانيك در يك دوره زماني س��ه ساله 
در مراحل مختلف و با فراهم ش��دن شرايط خاص 
 BCF تحت نظارت و بازرسي كارشناسان شركت
آلمان انجام مي ش��ود. رئيس هيئت مديره تعاوني 
پسته كاران استان مركزي ادامه مي دهد: نبود پايانه 
صادراتي، توسعه كشت پسته در زرنديه را با مشكل 

و محدوديت مواجه كرده است. 
وي با اشاره به اينكه عمليات اجرايي پايانه در حال 
حاضر 20درصد رشد فيزيكي دارد، مي گويد: براي 
احداث اين پايانه تاكن��ون 4 ميليارد تومان هزينه 
شده و براي تكميل آن به 11 ميليارد تومان ديگر نياز 

داريم. باراني با بيان اينكه تمامي مبالغ توسط بخش 
خصوصي تأمين مي شود، مي افزايد: با تأمين هزينه 
ياد ش��ده بهره برداري از اين پايانه تا زمان برداشت 
پسته در سال جاري رقم خواهد خورد. رئيس هيئت 
مديره تعاوني پسته كاران استان مركزي مي افزايد: 
باغات پسته زرنديه در حدود 70 كيلومتري تهران 
مستقر هس��تند و آلودگي هواي مخرب پايتخت 
كشور توسط اين باغات وسيع كاهش داده مي شود و 
به نوعي مي توان گفت كه اين باغات كمربند سبزي 

را در مجاورت پايتخت ايجاد كرده اند. 
باراني با اشاره به اينكه ايجاد باغات پسته در زرنديه 
براي دولت هزينه اي نداشته است، مي افزايد: فعاليت 
پس��ته كاران زرنديه علاوه بر ارزآوري براي كشور 
در تقويت ص��ادرات اين محصول نقش بس��زايي 
دارد. وي با اشاره به اشتغالزايي كه باغات ياد شده 
ايجاد كرده ان��د، مي گويد: در هر هكتار باغ پس��ته 
12 شغل ايجاد شده و در كل س��هم قابل توجهي 

از كاهش مشكل بيكاري زرنديه توسط اين باغات 
رقم خورده است. 

رئيس هيئت مديره تعاوني توليدكنندگان پس��ته 
اس��تان مركزي مي افزاي��د: در تولي��د محصولات 
ارگانيك از سموم شيميايي اس��تفاده نمي شود و 
اين امر منجر به توليد محصولات كشاورزي سالم، 

با كيفيت و توأم با افزايش ارزش مي شود. 
 كمبود آب يكي از دغدغه هاي پسته كاران

رئيس هيئت مديره تعاوني توليدكنندگان پس��ته 
اس��تان مركزي كمب��ود آب را يك��ي از مهم ترين 
مشكل ها بر س��ر راه توس��عه باغ هاي پس��ته اين 
شهرستان عنوان كرده و مي گويد: با توجه به اقليم 
مناسب زرنديه، در صورت تأمين آب مورد نياز زمينه 
احداث 20 هزار هكتار باغ پسته در اين منطقه وجود 
دارد. باراني اجرايي شدن برجام را فرصتي مناسب 
براي تولي��د و صادرات محصول هاي كش��اورزي و 
رهايي از اقتصاد نفتي عنوان ك��رده و مي افزايد: با 
اجراي برجام و لغو تحريم ها زمينه صادرات پسته 
زرنديه فراهم ش��ده و پيش بيني مي شود به زودي 
500 تن پس��ته ارگانيك از شهرس��تان زرنديه به 
اروپا صادر شود. باراني ادامه مي دهد: سالانه بيش 
از 10 هزار تن پس��ته در شهرس��تان زرنديه توليد 
مي ش��ود كه بيش از 80 درصد انواع اين محصول 
قابليت صادرات به بازارهاي جهاني را دارا مي باشد 
كه مقدمات و رايزني هايي براي براي صادرات اين 

محصول به خارج از كشور در حال انجام است. 
وي نب��ود زيرس��اخت هاي مناس��ب ف��رآوري و 
بسته بندي صادراتي را يكي از مهم ترين مشكل هاي 
توليدكنندگان پسته شهرستان زرنديه عنوان كرده 
و مي گويد: پس��ته كاران اين شهرس��تان به دليل 
ضعف امكانات زيرس��اختي فرآوري و بسته بندي 
هر س��ال محصول صادراتي خود را براي صادرات 
به ديگر استان هاي كش��ور ارسال مي كنند. رئيس 
هيئت مديره تعاوني توليدكنندگان پس��ته استان 
مركزي مي افزايد: ارسال محصول پسته شهرستان 
زرنديه به ديگر استان ها علاوه برتحميل هزينه هاي 
سنگين حمل و نقل براي توليدكنندگان و احتمال 
آلودگي محصول  توليدي، موجب ناشناخته ماندن 

محصول هاي اين منطقه مي شود. 
باراني مي گويد: 70 درصد س��طح باغ هاي پس��ته 
استان مركزي در زرنديه واقع شده است كه توليد و 
صادرات محصول اين شهرستان سالانه بيش از 200 
ميليون دلار براي كشور ارزآوري دارد. وي مي افزايد: 
استان مركزي با بيش از 10 هزار و 500 هكتار سطح 
زير كش��ت باغ هاي پسته، رتبه شش��م توليد اين 
محصول را در كشور به خود اختصاص داده است كه 
از اين ميزان سطح زير كشت پسته در استان، بيش 

از 8 هزار و 400 هكتار در زرنديه واقع شده است.

نماينده مردم اراك در مجلس:

كاهش آلودگي هواي اراك با اجراي 
مصوبات درست مي شود نه با حرف !

كاهش آلودگي هواي اراك با حرف زدن درست نمي شود بلكه بايد در 
اين زمينه مصوبات كاهش آلودگي هوا كه بر زمين مانده اجرايي شود. 
 نماينده مردم اراك، كميجان و خنداب در مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اين مطلب گفت: يكي از اصلي ترين و مهم ترين مطالبات مردم اراك كاهش 
آلودگي هوا اس��ت كه بايد در اين زمينه در س��فر هيئت دولت به استان 
مسئولان بتوانند مصوبات خاصي را بگيرند. سيد مهدي مقدسي با اشاره به 
اينكه كاهش آلودگي هوا با حرف زدن شدني نيست، افزود: رفع اين مشكل 
نيازمند يك عزم ملي و جدي اس��ت و دولت بايد در اين زمينه مصوبات 
خاصي را به اين شهر اختصاص دهد. نماينده مردم اراك، كميجان و خنداب 
در مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: در جلساتي كه براي كاهش آلودگي 
هوا برگزار مي شود، بايد به جاي اينكه مدام گفته شود اين شهر آلوده است 
راهكارهاي عملياتي براي رفع آن ارائه شود. مقدسي با اشاره به اينكه بايد 
در زمينه كاهش آلودگي هوا، احداث مترو و خطوط ريلي مورد توجه قرار 
گيرد، ادامه داد: شهرداري و شوراي اسلامي كلانشهر اراك بايد اين مسئله 
را با جديت پيگيري كنند، البته در زمينه رفع اين مشكل همكاري تمامي 
لازم است. وي افزود: البته شوراي اسلامي كلانشهر اراك در زمينه بهبود 
حمل و نقل و ساماندهي ناوگان عمومي اقدامات خوبي را بدون كمك هاي 

دولتي انجام داده كه ساير دستگاه ها بايد اين گونه عمل كنند.

برگزاري همايش معاونان توانبخشي 
سراسر كشور در اردبيل

سي و هش�تمين همايش سراس�ري معاونان توانبخشي سازمان 
بهزيستي دوم و سوم شهريورماه به ميزباني اردبيل برگزار مي شود. 
مديركل بهزيستي اس��تان اردبيل با اعلام اين خبر گفت: اين همايش با 
حضور مقامات كش��وري برگزار مي شود كه در حاش��يه آن فاز دوم مركز 
نگهداري معلولان ذهني حض��رت ابوالفضل العباس )ع( در اردبيل افتتاح 
مي شود. بهزاد س��تاري توس��عه مراكز روزانه خدمات رس��اني به جامعه 
معلولان و گروه هاي هدف بهزيستي را يادآور شد و افزود: ما در قالب ارتقاي 
خدمات مراكز غيردولتي و همچنين بها دادن به كميسيون هاي پزشكي 
50 درصد طبقه بندي بين المللي معلولان را انجام داديم و سعي و تلاشمان 
بر اين است تا اين خدمات با يك رويكرد مطلوب ارتقا يابد.  وي ادامه داد: 
در سطح كشور طرح پايلوت طبقه بندي بين المللي معلولان در پنج استان 
اجرا مي شود كه در استان اردبيل نيز شاهد اجراي اين طرح هستيم تا بعد از 
انجام امر پذيرش و راهنمايي گروه هاي هدف در اين زمينه بتوانيم درست 
و به موقع نيروهايمان را ارجاع دهيم. ستاري به برخي از فعاليت هاي حوزه 
اجتماعي بهزيس��تي نيز اش��اره كرد و افزود: در برخي از شهرهاي استان 
اردبيل همچون خلخال، نمين و مشگين شهر با تأمين مالي واحدهاي خرد 
تلاش بر اين است تا بستر اشتغال آنها فراهم آيد كه در اين زمينه 176 گروه 
در قالب گروه هاي 15 نفري داريم كه سعي مي شود تا با پرداخت تسهيلات 
زمينه اشتغال جامعه هدف فراهم آيد كه در اين باب پوشش بيمه اي زنان 

بي سرپرست و بدسرپرست نيز مورد توجه است. 

صادرات فرش دستباف اردبيل قفل شده است

پسته خندان زرند از نبود پايانه صادراتي گريان مي شود

به هم ريختگي بازار صادرات فرش اردبيل توليد و فروش را از رونق انداخت

محصول ارزآور مركزي در انتظار حضور در بازارهاي جهاني

اداره ميراث فرهنگي اراك آغاز به كار كرد
 روز گذش�ته ط�ي مراس�مي ب�ا حض�ور فرمان�دار، اداره ميراث 
فرهنگ�ي، صنايع دس�تي و گردش�گري اراك آغاز ب�ه كار كرد. 
 مراس��م معارفه رئيس اداره ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
شهرستان اراك طي مراسمي با حضور فرماندار و مدير كل ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري استان مركزي و جمعي از مسئولان در محل 
فرمانداري برگزار شد و مصطفي فراهاني به عنوان رئيس اين اداره فعاليت 
خود را آغاز كرد. مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري 
استان مركزي در اين مراسم به ظرفيت ها و پتانسيل هاي تاريخي اشاره 
كرد و اصلي ترين وظيفه ميراث فرهنگي را حفاظت از بافت تاريخي و بازار 
سنتي اراك متناسب با شأن اين بناها دانست. سيد محمد حسيني با بيان 
اينكه بايد براي حفظ ميراث فرهنگي شهرستان اراك برنامه هاي اساسي 
تدوين و تهيه ش��ود، آمادگي ميراث فرهنگي را در راستاي تدوين برنامه 
ميان مدت با هماهنگي فرماندار شهرستان اراك اعلام كرد. در اين جلسه 
بر ضرورت توسعه مأموريت هاي سه گانه ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري تأكيد شد. مصطفي فراهاني داراي مهندسي عمران است كه از 
جمله سوابق فعاليت هاي وي مي توان به معاونت سرمايه گذاري اداره كل و 

مسئول نمايندگي شهرستان فراهان اشاره كرد.

 آلومينيوم سازي اراك 
از عوامل آلودگي هواي استان

اينك�ه  بي�ان  ب�ا  مرك�زي  اس�تاندار  عمران�ي  مع�اون   
آلومينيوم س�ازي اراك از عوام�ل آلودگ�ي در اراك اس�ت 
از ح�ذف خ�ط ۴ و ۵ ايرالك�و ت�ا پاي�ان س�ال ۹۵ خب�ر داد. 
عزيز فيلي با اشاره به وضعيت آلودگي هواي اراك و فعاليت آلومينيوم سازي 
به عنوان يك��ي از مناب��ع آلودگ��ي اراك گف��ت: به  طور قط��ع صنعت 
آلومينيوم سازي و شركت ايرالكو يكي از مولدان آلودگي هواي اراك است. 
وي افزود: البته بايد در نظر داشت كه قدمت اين مجموعه و استهلاكات 
موجود در اين صنعت از عوامل مؤثر در ايجاد آلايندگي به شمار مي آيند. 
فيلي گفت: درباره برطرف س��اختن اين معضل به نتيجه رس��يده ايم كه 
امسال خط چهارم و پنجم اين مجموعه مكلفند در راستاي حذف اين دو 
واحد چه در صورت دارا بودن بودجه چه در نبود بودجه اقدام كنند. معاون 
عمراني اس��تاندار مركزي افزود: بنابراين با توجه به تعيين ضرب الاجل و 
ضرورت حذف اين دو خط در شركت آلومينيوم سازي اراك)ايرالكو( سال 
95 آخرين فرصت انجام اين كار اس��ت. وي ادامه داد: مسئولان موظفند 
واحد آندسازي خيرآباد را تكميل كنند و هر چه سريع تر به بهره برداري 
برسانند كه در اين راستا سرمايه گذار اين طرح كشور چين بوده و مبلغي 

بالغ بر 2 ميليارد دلار هزينه متقبل شده است.

استاندار اردبيل: 

 اردبيل در بهبود فضاي كسب و كار 
رتبه اول را داراست

اس�تاندار اردبي�ل از كس�ب رتب�ه اول كش�وري اس�تان در 
بهب�ود فض�اي كس�ب و كار در دو س�ال اخي�ر خب�ر داد. 
مجيد خدابخش گفت: امسال در سطح كشور تصميم بر اين است تا 7 
هزار و 500 واحد راكد و نيمه فعال به چرخه توليد بازگردد كه ما از زماني 
كه در اين استان مسئوليت گرفتيم تمام تلاشمان را انجام مي دهيم تا 
در كنار محور كشاورزي و گردشگري به عنوان مبناي توسعه استان در 

بخش صنعت نيز بتوانيم به يك جهش واقعي دست پيدا كنيم. 
وي افزود: در اين زمينه توجه به صنايع تبديلي و تكميلي با ارزش افزوده 
بسيار بالا و خلق ثروت مورد توجه قرار گرفته و در كنار آن با يك نگاه 
حمايتي از سرمايه گذاران سعي مي كنيم تا فضاي تاريك و منفي نسبت 
به سرمايه گذاري را در استان اردبيل اصلاح كنيم. استاندار اردبيل ادامه 
داد: در دو سال اخير استان اردبيل در بهبود فضاي كسب و كار توانسته 
رتبه اول را در سطح كشور به دست آورد. خدابخش افزود: در اين زمينه 
و در بهبود فضاي كسب و كار رتبه اول را به دست آورديم به طوري كه از 
هزار و 650 جواز تأسيس صادر شده نيمي از آنها مربوط به دولت تدبير 
و اميد است. وي يادآور شد: در دوران ركود و تورم 850 جواز تأسيس 
صادر شده كه اميدواري زيادي براي بهبود فضاي كار و رفع مشكلات و 
نارسايي ها را شاهد هستيم. استاندار اردبيل از قائم مقام و معاون وزير 
صنعت، معدن و تجارت خواست تا براي اس��تان هاي محروم و مرزي 
همچون اردبيل مزيت خاص سرمايه گذاري تعريف شده و معافيت هاي 
مالياتي و گمركي پيش بيني شود يا اينكه سود بانكي و واگذاري زمينه 

به شهرك هاي صنعتي با شرايط خاص انجام شود. 
رئيس شوراي تسهيل و رفع موانع س��رمايه گذاري ادامه داد: اگر اين 
مزيت ها و مشوق ها نباشد محال است كه س��رمايه گذاران بتوانند در 
اردبيل حضور پيدا كنند. خدابخش به شناسايي 297 واحد راكد در سه 
سال اخير اشاره كرد و گفت: از اين تعداد 20 واحد راه اندازي شده، 32 
واحد معرفي به بانك و 94 واحد نيز به دليل داش��تن شرايط خاص در 

اولويت بررسي و رفع مشكل قرار دارند. 
وي با بيان اينكه با افزايش نرخ ارز در سال هاي گذشته تأمين مواد اوليه 
و همچنين كالاها با مشكلات و چالش هايي روبه رو شده است، گفت: 
سرمايه گذاراني كه بيش از 100 درصد سرمايه گذاري كردند مشاركت 
آنها به عنوان آورده اوليه در تسهيلات بانكي عملًا سخت و دشوار است 
و بايد در اين زمينه بانك هاي عامل همكاري بيش��تري داشته باشند. 
استاندار اردبيل اظهار كرد: با حمايت دولت تدبير و اميد وضعيت خوبي 
را در قالب س��تاد تس��هيل براي صاحبان واحدهاي توليدي همچون 
ناديده گرفتن چك برگش��تي، معوقات بانكي و... پيش بيني شده كه 
اميدواريم با همكاري بانك ها زمينه پرداخت تس��هيلات جديد بدون 

وثيقه هاي جديد مورد نياز از سوي بانك ها انجام شود.

هواي اراك همچنان ناسالم است  
مدي�ركل حفاظ�ت محيط زيس�ت اس�تان مركزي روز گذش�ته 
اع�ام ك�رد ه�واي اراك همچن�ان آل�وده اس�ت و يك ش�نبه 
اراك چه�ل  و هش�تمين روز ناس�الم خ�ود را س�پري ك�رد. 
حسينعلي ابراهيمي كارنامي با بيان اينكه آلودگي اين كلانشهر ديروز به دو 
برابر حد مجاز و استاندارد خود رس��يده است، گفت: ميانگين غلظت ذرات 
معلق در 24 س��اعت در اراك به 130 ميكروگرم بر متر مكعب رس��يده كه 
نشان از وضعيت هواي ناسالم براي همه افراد به ويژه گروه هاي سني حساس 
است. وي افزود: براس��اس آمار مركز پايش محيط زيست ميزان غلظت اين 
ذرات كمتر از 2/5 ميكرون به 89 ميكروگرم بر مترمكعب رسيده كه نشان از 
وضعيت ناسالم دارد. مديركل حفاظت محيط زيست استان مركزي تصريح 
كرد: براساس شاخص استاندارد كيفيت هوا بايد بر روز عدد 100 باشد و بالاتر 
از اين عدد نشان از ناسالم بودن و كاهش كيفيت هوا دارد. ابراهيمي كارنامي 
افزود: براساس شاخص سنجش اس��تاندارد زيست محيطي، ذرات معلق با 
قطر كمتر از 2/5 ميكرون 35 ميكروگرم بر متر مكعب است. وي ادامه داد: 
امسال 48 روز هواي ناسالم اراك شامل 39 روز با كيفيت هواي ناسالم براي 
گروه هاي حساس و 9 روز در شرايط ناسالم براي تمام گروه هاي جمعيتي بوده 
است. مديركل حفاظت محيط زيست استان مركزي با بيان اينكه كلانشهر 
اراك اين روزها همچنان در شرايط ناسالم به سرمي برد، گفت: از شهروندان 
به ويژه گروه هاي حساس از جمله زنان باردار، كودكان، افراد سالمند و بيماران 
قلبي و ريوي درخواست مي شود در اين وضعيت مراقب سلامت خود بوده و در 

صورت امكان و جز مواقع ضروري از منزل خارج نشوند.

صنعت فرش اردبيل را با فرش معروف شيخ صفي يا همان فرش اردبيل 
كه در زمان ش�اه عباس صفوي و دوره صفويه بافته ش�ده مي شناس�د. 
فرش هاي تجاري و صادراتي اردبيل از قديم الايام مورد پسند كشورهاي 
اروپايي بوده و ۸۰ درصد فرش توليدي در اس�تان اردبيل به كشورهاي 
آلمان، ايتاليا، فرانس�ه و ژاپن صادر مي ش�ود. اردبي�ل از لحاظ فروش 
فرش و صادرات آن از سال ۹2 رتبه هفتم كش�وري را داشته اما چندي 

است كه از ارتقاي اين جايگاه خبري نيست. بافته هاي اردبيل در شرايط 
كنوني مش�تري خود را از دس�ت داده اس�ت، به گونه اي ك�ه انبارهاي 
صادركنندگان فرش مملو از فرش هايي است كه هيچ مشتري جديدي 
براي آنها وجود ندارد. متأسفانه در صادرات فرش در رقابت با كشورهاي 
رقيبمان از جمله پاكستان، هندوستان، نپال، تركيه و... به دليل آن كه 
نتوانسته ايم ذائقه و س�ليقه مش�تري را تأمين كنيم، عقب افتاده ايم. 

 محصول پس�ته كه در دنياي تجارت به طاي س�بز ش�هرت يافته 
يك�ي از محص�ولات كش�اورزي اس�تراتژيك در بخش ص�ادرات 
اس�ت. شهرستان زرنديه اس�تان مركزي از خاس�تگاه هاي توسعه 
اقتص�ادي در بخش ه�اي مختل�ف كش�اورزي و صنعت�ي كش�ور 
اس�ت. پس�ته اين شهرس�تان در دوران پس�ابرجام به عنوان يك 

محصول ارزآور، با س�اخت پايانه صادراتي مي توان�د حضور موفق 
در بازاره�اي جهان�ي را تجربه كن�د. با اين ح�ال پايان�ه صادراتي 
پس�ته زرنديه ب�ه عن�وان موتورمحركه رون�ق بخش�ي اقتصادي 
منطق�ه، س�ال ها در پيچ و خ�م چالش ه�اي مختلف گرفت�ار بوده 
و به عن�وان مطالبه بحق پس�ته كاران همواره مطرح ش�ده اس�ت. 

  رفع موانع فعاليت شبانه روزي
پايانه مرزي بيله سوار  

مديركل حمل و نقل و پايانه هاي اس�تان اردبيل از انجام اقداماتي 
براي رفع موانع فعاليت شبانه روزي پايانه مرزي بيله سوار خبر داد. 
علي رحمتي در جلسه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي در اردبيل 
با بيان اينكه تلاش مي كنيم تا به صورت كشوري مشكلات به وجود آمده را 
برطرف كنيم تا اين امر تحقق پيدا كند، گفت: در حال حاضر پايانه مرزي 
بيله سوار از ساعت 9:30 تا 19 فعاليت مي كند كه محدود بودن اين زمان 
مورد اعتراض ما نيز بوده اما طرح پيشنهادي ما براي فعاليت شبانه روزي 
پايانه مرزي بيله سوار مصوب مسئولان كشوري قرار نگرفته است. وي افزود: 
همچنان اين موضوع را پيگير هستيم و درخواس��ت فعاليت شبانه روزي 
پايانه مرزي بيله سوار را داديم كه اين درخواست ها اميدواريم در جلسات 
كشوري مورد توجه قرار گيرد. مديركل حمل و نقل و پايانه هاي استان در 
مورد صدور برگه هاي تردد براي خودروهاي ترانزيتي به مقصد آذربايجان 
گفت: براساس سهميه كشوري براي استان اردبيل يك هزار و 500 برگه 
تردد داده بودند كه ما آن را بين صاحبان خودروهاي ترانزيتي توزيع كرديم 
كه اين توزيع برگه ها براساس توافق كميسيون ايران و آذربايجان به شكل 

مشترك و در شناسايي خودروهاي ترانزيتي انجام مي شود.

فاطمه قاسمي
   گزارش2
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